
Aan: 
Ministerie van Defensie 
t.a.v. staatssecretaris de heer C. van der Maat 
Postbus 20701 
2500 ES DEN HAAG 
 
Datum: 3 april 2024 
 
Betreft: vertraging proces niet akkoord  
 
Geachte heer Van der Maat, 
 
13 Maart stuurde u een brief aan de Tweede Kamer waarin u hen informeert over 
meer tijd die nodig is om zorgvuldig om te gaan met de ontvangen zienswijzen. In 
plaats van eind maart/ begin april, zal de Nota van Antwoord naar verwachting eind 
mei gereed zijn. En de vaststelling van voorkeurslocaties door het kabinet zal niet 
meer naar verwachting eind 2024 plaatsvinden, maar u schrijft al over “eind 2024/ 
begin 2025… ”.  
 
Veel mensen die ik de afgelopen dagen heb genoemd dat we hier thuis behoorlijk 
ziek zijn van dit nieuws, reageren gelaten. “tja, dat soort processen duren altijd 
enorm lang”, “maak je er niet zo kwaad om”, “doe je niets aan”, “wie weet wordt 
afstel wel uitstel joh.” Maar laat u, laat de media, laten wij, niet normaal maken, wat 
niet normaal ís! Ja, wij willen ook dat u zorgvuldig omgaat met alle zienswijzen, 
zodat er goede afwegingen gemaakt kunnen worden. Maar naast een zorgvuldig 
proces, vragen wij u ook om een snel proces! Dus op uw pijnlijke opmerking “die tijd 
neem ik”, wil ik reageren met: “schiet op!”.  Want dit is namelijk helemaal “niet 
akkoord” wat mij betreft! Het is gewoonweg niet oké. U kunt het niet maken!  
 
Als eerste contactpersoon van de agrarische gezinnen in zoekgebied Spiekweg in 
Zeewolde voor een megakazerne, ontvang ik het bericht bovenaan deze brief, met 
verwijzing naar de kamerbrief, in een appje van de strategisch omgevingsmanager 
van het Rijksvastgoedbedrijf. De afspraak is ook dat wij, als agrarische gezinnen op 
de aangewezen voorlopige voorkeurslocatie, over deze zaken geïnformeerd worden. 
Daardoor kan het in dit land dus zomaar, dat ik tijdens het boodschappen doen met 
mijn drie kinderen in het dorp, hoor dat het besluit mogelijk uitnieuw uitgesteld 
wordt. Want opeens zie ik ergens tussen de regels “…/ begin 2025” vermeld staan. 
Onthutst realiseer ik mij, tussen de pakken wasmiddel in de supermarkt, dat u zich 
opnieuw niet aan de afspraak kunt houden. Bij het zuivelschap, dat er alwéér 
vertraging in het proces is. En terwijl mijn kinderen kibbelen welke koekjes we 
kopen, valt geleidelijk het kwartje wat er in het appje staat; wat ik, net als ieder 
ander, direct kan raden wat dat “…/ begin 2025” betekent…!   
 
Graag zet ik even voor u uiteen hoe de gang van zaken tot nu toe voor ons is 
verlopen:  

- Op 2 december 2022, op de vrijdagmiddag voor het Sinterklaasweekend (…), 
plotsklaps, kregen wij met een persoonlijk bezoek, medegedeeld dat wij als 
voorlopige voorkeurslocatie waren aangewezen voor uw superkazerne. 



Daarbij werd aangegeven dat er rond de zomer van 23 een definitief besluit 
zou worden genomen. Oudjaarsavond 2022 zaten wij daarom, nog maar half 
bijgekomen van de shock die dit bericht teweegbracht, met een warm 
geworden glaasje champagne in onze hand, te midden van onze vrienden, ons 
stilletjes en bezorgd af te vragen wat er in dat nieuwe jaar over ons lot 
besloten zou gaan worden.  

- Op 11 mei 2023 troffen wij thuis gestrest de laatste voorbereidingen om alles 
aan kant te maken voor het werkbezoek van de Commissaris van de Koning, 
Leen Verbeek en het mediacircus dat daarop afkwam. Te midden van die 
hectiek, een uur voor zijn aankomst, werden we door Defensie gebeld met de 
mededeling dat er die zomer toch geen besluit genomen zou gaan worden.  

- Op 5 juni 2023 melde u tijdens uw werkbezoek aan dit gebied, dat het besluit 
in ieder geval niet meer in het jaar 2023 gemaakt zou worden. Wanneer dan 
wel, was nog niet bekend, waardoor we toen in feite nóg minder wisten.  

- Later werd middels het participatieplan – eindelijk – een tijdslijn bekend, met 
de verwachting dat het nieuwe kabinet Q4/ eind 2024 een voorkeurslocatie 
vast zou stellen. Afgelopen jaarwisseling heften wij dus maar opnieuw 
vermoeid een glas omhoog, op een spannend jaar. Bij de nieuwjaarswensen 
werd ons opnieuw een einde aan de onzekerheid, gewenst. Want wij snakken 
naar perspectief, aangezien alles hier sinds 2 december 2022 op losse 
schroeven staat!  

- Maar terwijl ik op 13 maart bij de kassa ‘mm mm’ antwoord aan mijn kinderen 
die gewoon door blijven vragen en praten zonder dat ik luister, realiseer ik 
mij door de regel “eind 2024/ begin 2025” in uw brief, dat wij 
hoogstwaarschijnlijk voor de derde maal een jaarwisseling gaan vieren 
waarin we niet weten waar we aan toe zijn. Dat deze verrekte wachtstand 
misschien het jaar daarop, en welja wie weet het jaar daarop, ook nog wel 
zou kunnen voortduren?! 

Ik vraag u: wat is dit voor waanzin?   
 
Bij thuiskomst open ik direct de mail met daarin uw brief aan de Kamer. Waarin u 
uitlegt dat er veel zienswijzen zijn ingediend en dat dit vraagt om een zorgvuldige 
behandeling. “Die tijd neem ik”, schrijft u. Punt. Ik scan de brief drie keer over maar 
het staat er echt niet. U schrijft echt geen énkel woord over de impact die het 
verlengen van deze ‘wachtstand’ heeft op alle gezinnen en bedrijven die u 
momenteel aangekruist heeft op de kaart van Nederland! Realiseert u zich eigenlijk 
wel dat u veel meer ‘neemt’ bij alle gezinnen die u in onzekerheid laat zitten doordat 
“u de tijd neemt”? Ik vind dat u daar in uw brief volledig aan voorbij gaat. Nog even 
daargelaten dat als wíj eens iets te laat aanleveren, we gelijk een boete hebben, óf 
de kans verkeken is…  
 
Maar u komt er aldoor mee weg. U wordt er niet of amper op aangesproken door 
andere bestuurders. En wij worden niet gecompenseerd voor de economische en 
emotionele schade die wij dagelijks oplopen.  
 
Voor mij is dit onthutsend, zeer frustrerend en onrechtvaardig. Ik vraag u daarom 
middels deze brief met klem om het proces te bespoedigen!  
 



De behoefte aan een spoedige voortgang in het proces is tevens een aanvulling op 
de brief van de agrarische gezinnen met concrete behoeften, die wij u in ons 
schrijven van 16 juni 2023 deden toekomen. Met het verzoek hier in het proces 
rekening mee te houden.   
 
Tot slot, wat de impact precies is, van elke dag dat u de tijd neemt, kunt u lezen in de 
bijlage. Dit hebben wij onlangs ingebracht tijdens de bespreking van de zienswijze 
van Provincie Flevoland in de Statencommissie.   
 
Verder zal ik u niet langer ophouden, omdat ik liever heb dat u die tijd aan iets 
anders besteedt.  
 
Carolien den Brok 
(voorlopig aangewezen voorkeurslocatie Spiekweg te Zeewolde)  
Erkemederpad 2  
3896 LX Zeewolde   
 
PS Ik zal een kopie van deze brief sturen aan Gemeente Zeewolde en Provincie 
Flevoland. Omdat ik hoop dat bestuurders zich niet het belang van tijd maar het 
belang van bespoediging realiseren.      


